

///English version below///

Mental Health Fonds 2025

Prekäre Situationen, die Bewältigung von Krisen, Problemen oder Konflikten, Unsicherheiten und Ängste auch im Hinblick auf die Zukunftsgestaltung können oft zu einer starken Belastung führen, weswegen die Suche nach professioneller Hilfe und Unterstützung unbedingt notwendig wird. Die Akademie der bildenden Künste Wien möchte mit dem Mental Health Fonds Studierenden, die unter starkem psychischem Druck stehen, eine finanzielle Unterstützung bei der Inanspruchnahme von professioneller Hilfe bieten und stellt dafür eine Summe aus der jährlichen Akademie Auktion zur Verfügung.

Bei der Förderung handelt es sich um eine Refundierung von bereits im laufenden Kalenderjahr in Anspruch genommenen (Psycho)-Therapie-Einheiten. Sofern die Voraussetzungen erfüllt sind, ist eine Refundierung von bereits geleisteten Therapiekosten bis zu maximal 400 Euro möglich.

Einreichvoraussetzungen

- Aktiv betriebenes ordentliches Studium an der Akademie der bildenden Künste Wien.
- Laufender Erhalt von (psycho-)therapeutischer Unterstützung

Notwendige Einreichunterlagen

Vollständig ausgefülltes Antragsformular (inkl. glaubhafter Begründung der persönlichen und finanziellen Situation)

Als separate PDF-Dokumente sind hochzuladen:

- Inskriptionsbestätigung des aktuellen Semesters
- Scan des Meldezettels
- In 1 PDF: Rechnungskopien der (Psycho)-Therapie: Ist die Diagnose auf der Rechnung enthalten, ist diese vor Übermittlung zu schwärzen! Bitte beachten Sie, dass das Rechnungsdatum aus dem Jahr 2025 sein muss!

Zur Feststellung des maßgeblichen Sachverhaltes sind erforderliche zusätzliche Unterlagen auf Nachfrage vorzulegen. Alle Angaben werden nicht an Dritte weitergegeben und selbstverständlich vertraulich behandelt.

Bewerbungsfrist

1. Oktober bis 17. November 2025 | 11 Uhr

Eine Antragsstellung erfolgt ausschließlich über <https://calls.akbild.ac.at/>.

Bei Fragen zur Ausschreibung kontaktieren Sie bitte das Vizerektorat Kunst | Lehre unter: akademiestipendien@akbild.ac.at

Es können nur Bewerbungen mit vollständigen Angaben und Unterlagen, die den oben angeführten Kriterien entsprechen, berücksichtigt werden. Bitte beachten Sie, dass die Einreichfristen unbedingt eingehalten werden müssen, zu spät oder unvollständig eingereichte Anträge können leider nicht mehr berücksichtigt werden.

Auszahlung

Die Bearbeitung der eingegangenen Anträge nimmt einige Zeit in Anspruch. Die Auszahlung aller Refundierungen erfolgt im Dezember 2025.

Bitte beachten Sie folgende Hinweise:

Personen, die (psycho-)therapeutische Behandlung in Anspruch nehmen möchten, aber noch keinen Therapieplatz haben, können – als kostenfreie Unterstützung seitens der Akademie – für ein orientierendes Gespräch an die Psychosoziale Beratungsstelle für Studierende wenden.

Kontakt der Psychosozialen Beratungsstelle für Studierende

1070 Wien, Karl-Schweighofer-Gasse 3, Dachgeschoß DG.03
oder in der jeweiligen Praxis

- Mag.^a Elisabeth Höchtl-Wallner (*Psychosocial service and support offered in English*)
Psychotherapeutin (Psychoanalytische Psychotherapie/Psychoanalyse)
Beratungszeiten: Di, 8:30 - 12:30 h
Terminvereinbarung ausschließlich telefonisch: 0664 8088-71106
- Mag. Alexander Parte (*Psychosocial service and support offered in English / Assistance psychosociale en français*)
Psychotherapeut (Psychoanalytische Psychotherapie/Psychoanalyse)
Beratungszeiten: Mi, 8:45 - 11:15 h
Terminvereinbarung ausschließlich telefonisch: 0664 8088-71107

In dringenden Fällen können Sie sich an die Ambulanz der Universitätsklinik für Psychoanalyse und Psychotherapie wenden:

Währinger Gürtel 18-20, 1090 Wien
[Tel:+43](tel:+43014040030610) (0)1 40400-30610

///English version ///

Mental Health Fund 2025

Precarious situations and coping with crises, problems, conflicts, insecurities, and fears, as shaping the future, can often lead to severe stress, which is why seeking professional help and support becomes absolutely necessary. With the Mental Health Fund, the Academy of Fine Arts Vienna would like to offer financial support to students who suffer from severe psychological distress and need to seek professional care. For this purpose, the Academy provides money from the annual Academy Auction.

The funding reimburses (psycho)therapy units already used in the current calendar year. If the requirements are met, reimbursement of therapy costs already incurred is possible up to a maximum of EUR 400.

Application requirement

- Active regular students at the Academy of Fine Arts Vienna.
- Ongoing receiving of (psycho-)therapeutic support

Necessary documents

Fully completed application form (incl. credible justification of personal and financial situation)

As separate PDF-documents, you must upload:

- Confirmation of enrollment for the current semester
- Confirmation of registration from the Central Population Register ("*Meldezettel*")
- In 1 PDF: Copies of invoices for (psycho)therapy: If the diagnosis is included on the invoice, it must be blacked out before submission!
Please note that the invoice date must be from 2025!

Additional documents required to establish the relevant facts must be submitted on request. All information will not be passed on to third parties and will be treated confidentially.

Application period

October 1st to November 17th, 2025 | 11:00 a.m.

An application is only possible via <https://calls.akbild.ac.at/>.

If you have further questions regarding the call for applications, please get in touch with the Vice Rectorate Art | Teaching at akademiestipendien@akbild.ac.at.

Only applications with complete information and documents that meet the above criteria can be considered. Please note that the submission deadlines must be strictly adhered to; applications submitted late or incomplete cannot be considered.

Payment

It will take some time to process the applications received. All refunds will be paid out in December 2025.

Please note the following information:

Individuals who wish to receive (psycho-)therapeutic treatment but do not yet have a therapy place can first contact the Psychosocial Counseling Center for Students for an introductory conversation- offered as a free support service by the Academy.

Contact Psychological Counselling Service for Students

1070 Vienna, Karl-Schweighofer-Gasse 3, attic DG.03 (door plate reads: "*Beratungsstelle*") or at the respective practice

- **Mag. Elisabeth Höchtl-Wallner** (*Psychosocial service and support offered in English*)
Psychotherapist (Psychoanalytical Psychotherapy/Psychoanalysis)
Consultations: Tue, 8:30 a.m. – 12:30 p.m.
Appointment by phone only: 0664 8088-71106
- **Mag. Alexander Parte** (*Psychosocial service and support offered in English / Assistance psychosociale en français*)
Psychotherapist (Psychoanalytical Psychotherapy/Psychoanalysis)
Consultations: Wed, 8:45 a.m. – 11:15 p.m.
Appointment by phone only: 0664 8088-71107

In urgent cases, you can contact the **University Clinic for Psychoanalysis and Psychotherapy**:
Währinger Gürtel 18-20, 1090 Vienna
Tel: +43 (0)1 40400-30610